
PROTOKÓŁ NR 7/07
z posiedzenia  Komisji Ładu i Porządku Publicznego oraz Komisji Gospodarki Komunalnej, które 

odbyło się 20 czerwca 2007 roku
w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego w Kowarach.

Posiedzenie rozpoczęło się o godzinie 13:30

Zaproszone osoby:
1. Mirosław Górecki – Burmistrz Miasta,
2. Anna Perłowska – Dyrektor ZEZK,
3. Krystyna Czoków – pracownik ZEZK,
4. Krystyna Mróz i Krzysztof Bizunowicz - Firma „BIM”,
5. Zbigniew Kozik – inspektor ds. komunalnych 

Obecni według  listy obecności, która stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu.

Proponowany porządek obrad:
1. Otwarcie posiedzenia.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Zapoznanie z informacją "BIM" nt. kompleksowego utrzymania w przejezdności oraz 

czystości ulic i ciągów pieszych na terenie miasta Kowary po okresie zimy.
4.   Spotkanie z dyrektorem ZEZK i Firmą BIM - realizacja zadań regulaminu utrzymania 

porządku i czystości w mieście. 
Przygotowanie gminy do akcji zima 2007/08.

5. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji Ładu i Porządku Publicznego, które odbyło się 
04.04.2007 roku.

6. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
7. Zamknięcie posiedzenia.

Ad. 1 Przewodnicząca Komisji Ładu i Porządku Publicznego dokonała otwarcia posiedzenia, 
powitała zaproszone osoby oraz członków Komisji. Na podstawie listy obecności stwierdziła 
prawomocność obrad.

Ad. 2 Przewodnicząca przedstawiła porządek obrad i zapytała, czy ktoś z członków Komisji 
chciałby wnieść  uwagi lub zmiany do proponowanego porządku. Pan Tadeusz Cwynar poprosił o 
głos na początku posiedzenia z uwagi na potrzebę wcześniejszego opuszczenia posiedzenia. Zmianę 
porządku obrad przyjęto jednogłośnie.

Przewodnicząca poprosiła o głos Pana T. Cwynara. Pan Cwynar omówił treść skargi wniesionej do 
Burmistrza Miasta Kowary przez Panią Srebrniak w sprawie:
1.nieudzielenia odpowiedzi na pismo z 23.05.2003 roku, dotyczące wykupu lokalu mieszkalnego w 
budynku przy ul. Chopina 16/4;
2.zbadania zgodności przydziału przedmiotowego lokalu Panu Kozikowi;
3.braku działań Urzędu Miejskiego i ZEZK w sprawie uregulowań prawnych odnośnie korzystania 
z części wspólnych po dobudowaniu przybudówki przez Panią Róż.

Pani Dyrektor ZEZK oznajmiła, że Pani Srebrniak miała nadzieję , iż nabędzie ten lokal w formie 
przetargu ograniczonego do mieszkańców tego budynku. Potwierdziła, że Pan Kozik był na liście 
oczekujących na mieszkanie.
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Pani Pohoska dodała, że Pan Kozik oczekuje na przydział mieszkania już 7 lat.

Pan Tryhubczak poprosił o sprawdzenie, czy  rzeczywiście Pani Srebrniak nie dostała odpowiedzi 
na pismo z 23.05.2003 r.  i jeśli fakt ten się potwierdzi, o wyjaśnienie przyczyny.
Pan Tadeusz Cwynar został zobowiązany do udzielenia Pani Srebrniak odpowiedzi na skargę.

 
Ad. 3 Przewodnicząca poprosiła Pana Krzysztofa Bizunowicza o informację nt.  kompleksowego 
utrzymania w przejezdności oraz czystości ulic i ciągów pieszych na terenie miasta Kowary po 
okresie zimy.
Pan Bizunowicz  stwierdził, że wykonał wszystkie obowiązki wynikające z Umowy Nr 239/2006 
zawartej w dniu 27.10.2006 roku. Jednak nadal w okresie zimy pozostają nierozwiązane problemy 
tzn.: samochody parkujące na wąskich uliczkach, co uniemożliwia prawidłowe odśnieżanie; brak 
miejsc parkingowych dla coraz większej liczby samochodów; brak wydzielonego miejsca do 
wywozu śniegu oraz niezadowolenie mieszkańców, kiedy z przyczyn organizacyjnych śnieg z ulic 
usuwany jest nocą, co zakłóca ciszę nocną. 

Pan Zbigniew Kozik, jako osoba uprawniona do nadzorowania wykonywanych przez Firmę „BIM” 
obowiązków wynikających z umowy j/w, pozytywnie ocenił wykonanie usługi. Dodał jednak, że z 
chwilą wystąpienia obfitych opadów śniegu nieuniknione są problemy.

Pani dyrektor ZEZK oznajmiła, że wspólnoty mieszkaniowe muszą koniecznie zabezpieczać  środki 
na odśnieżanie.

Przewodnicząca zapytała Pana Burmistrza o koszty, jakie poniosła gmina w związku z wypadkami 
zgłaszanymi przez poszkodowanych zimą.
Pan Burmistrz odpowiedział, że o wypłatę odszkodowania zwróciła się jedna osoba i decyzja w tej 
sprawie była dla niej odmowna. Natomiast Urząd pozyskał od firmy ubezpieczeniowej  kwotę 
około 2.000,- złotych i te pieniądze przeznaczy na naprawę schodów i barierki na ulicy Borusiaka. 
Pani Pohoska zasugerowała, by przy tym remoncie uwzględni zjazd na wózki.

W n i o s k i  Komisji:
1. Rozpocząć niezwłocznie  przygotowania do akcji zima 2007/08, by w ramach 

skonstruowanego na ten cel  budżetu zagwarantować dobrej jakości usługę.
2. Wyznaczyć miejsce składowania nadmiaru śniegu, błota pośniegowego czy lodu.
3. Dodatkowo wskazać i zamieszczać w umowie o odśnieżaniu wykaz ulic (miejsc), z 

których bezwzględnie należy wywozić nadmiar śniegu np. ulice Wiejska, Kowalska, 
Waryńskiego, Staszica, 1Maja, Szkolna, Bema, Boczna, Reja, Górnicza, Leśna, 
Topolowa, Pocztowa.
Zadbać o bezpieczny wjazd i wyjazd  z  ciągów komunikacyjnych, w tym o 
skrzyżowania ulic.

4. Wprowadzić na ulicy Pocztowej od miesiąca listopada do marca w godzinach od 18:00 
do 6:00 zakaz parkowania, celem usunięcia zalegającego tam śniegu.

5. Uwzględnić w budżecie 2008 w wydatkach na inwestycje:
1. budowę miejsc parkingowych wzdłuż ulic: Bema, Szkolna, Boczna, Reja, Górnicza.
2. budowę miejsc parkingowych przy ulicy Topolowej, w oparciu o teren pozyskany 

od ZSO Kowary.

Ad. 4 Przewodnicząca poprosiła Panią Annę Perłowską i Pana Krzysztofa Bizunowicza o 
informację na temat realizowania postanowień regulaminu utrzymania porządku i czystości w 
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mieście.
Pan Bizunowicz przedstawił zakres swojej działalności informując, że ma wszelkie stosowne 
zezwolenia.

Pani dyrektor ZEZK stwierdziła, że sytuacja w tym zakresie jest dobra. Natomiast problemem jest 
to, że obcy Zarząd Wspólnot Mieszkaniowych nie zawsze ma zawarte  umowy z właścicielami 
nieruchomości na odbieranie odpadów komunalnych. Śmieci zatem często są podrzucane przez 
prywatnych właścicieli nieruchomości do komunalnych składowisk i koszy.

Pan Kołodziej poprosił panią Dyrektor o przygotowanie i przedstawienie szacunkowego kosztu 
wywozu dodatkowych śmieci.

Pani Pohoska ponowiła sprawę zakupu koszy na odchody zwierzęce.

Pan Kołodziej zasugerował zakup podkaszarki do trawy, natomiast Pan Machnica zaproponował 
utworzenie nowego etatu dla pracownika odpowiedzialnego za koszenie trawy.

Pan Cwynar poinformował zebranych, że w trakcie ostatniego posiedzenia Komisji Gospodarki 
Komunalnej dokonano wizji cmentarzy. Zgodnie z zaleceniem Komisji Pan Rzeżawiński wyczyścił 
studzienki, jednak nie uprzątnął terenu wokół i nie wywiózł nagromadzonego przy ich czyszczeniu 
mułu. 

W n i o s k i  Komisji:
1. Zatrudnić na stałe osobę odpowiedzialną za czystość, porządek i  zieleń w mieście oraz 

egzekwowanie postanowień Regulaminu utrzymania czystości i porządku w mieście.
2. Sprawdzić, czy przedsiębiorcy prowadzący działalność na terenie gminy Kowary w 

zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości mają 
stosowne zezwolenie oraz czy wywiązują się z obowiązku comiesięcznego sporządzania 
i przekazywania wykazu właścicieli nieruchomości, z którymi w poprzednim miesiącu 
zawarto lub rozwiązano umowę na odbiór odpadów komunalnych, opróżnianie 
zbiorników bezodpływowych i transport nieczystości ciekłych. 

3. Unieruchomić kontenery na śmieci przy ulicach Bema, Topolowa, Sienkiewicza 
poprzez założenie blokad. Pojemniki co tydzień w nocy wyprowadzane są poza boksy i 
pozostawiane na środku w/w ulic, co zagraża bezpieczeństwu i prowadzi do 
niezadowolenia społecznego.

4. Udrożnić  studzienki ściekowe na terenie miasta.
5. Zobowiązać Pana Rzeżawińskiego do wykonania odwodnienia na terenie dwóch 

cmentarzy.
6. Jak najszybciej wprowadzić ochronę mieszkańców przed bezdomnymi zwierzętami (§ 

20 uchwały XLVII/262/06 RM Kowary).
7. Zamieścić na stronie internetowej oraz w prasie lokalnej informacje o obowiązkach 

właścicieli psów oraz udostępnić wykaz ras psów uznawanych za agresywne celem 
przypomnienia zaleceń Regulaminu. 

8. Postawić w okolicach skrzyżowania ulic Sienkiewicz, Bielarskiej, Matejki (okolice 
Nowej Biedronki) drogowskazy informujące przyjezdnych o kierunku jazdy na 
Karpacz, Wałbrzych i przejście graniczne z Czechami.

9. Z uwagi na usytuowanie placu zabaw przy ruchliwych ulicach Matejki i Bielarskiej 
prosimy o ustalenie miejsca, w którym należy wyznaczyć przejście dla pieszych.

Ad. 5 Komisja jednogłośnie przyjęła protokół z posiedzenia, które odbyło się 04.04.2007 roku.
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Ad. 6 1. Komisje zapoznały się z pismem mieszkańców osiedla przy ulicy Leśnej. Wystosowali 
apel do burmistrza w sprawie przywrócenia i utrzymania porządku na boisku przy tej ulicy. 
Załączyli zdjęcia. Jest to teren Urzędu Miasta. Proszą by systematycznie przed wakacjami poprawić 
stan techniczny tego terenu tzn. wyrównać płytę boiska zaznaczając przy tym linie, postawić choć 
jeden kosz na śmieci, załatać siatkę ogrodzenia, a najważniejsze skosić trawę. 

W n i o s e k  Komisji:
Jeśli będzie grupa zainteresowanych korzystaniem z terenu boiska, to co rok przed wakacjami 
należy porządkować teren boiska. 
Obecnie należy zamontować ławki i śmietnik. Zabezpieczyć teren boiska tak, by nie stanowił 
zagrożenia dla przebywających na tym terenie osób.
Ponadto w budżecie 2008 należy zabezpieczyć pieniądze na utrzymanie 3 boisk o sztucznej 
nawierzchni, boiska na ul. Leśnej, Matejki oraz na wykaszanie traw na terenach boisk stworzonych 
przez młodzież.

2. Komisje zapoznały się z pismem Pana Dżosefa Matuszczyka obecnie mieszkańca  Niemiec. Co 
rok przyjeżdża do Kowar z żoną, która do 1968 roku była mieszkanką Kowar, żąda w imieniu 
mieszkańców Kowar jak i turystów zmiany ulicy Waryńskiego, jak napisał komunistyczno-
socjalistycznej kanalii, na inną nazwę - proponując dwóch bohaterów polskich na wskroś Patriotów. 
Pierwszy to Jan Bołbot, drugi Witold Pilecki. Apeluje do niekomunistycznych radnych o wsparcie 
swoich żądań.

Przewodnicząca poinformowała, że PIS pracuje nad pakietem ustaw o dekomunizacji. Wśród nich 
znajduje się także projekt uregulowania nazewnictwa ulic, placów, pomników, które jeszcze noszą 
nazwiska działaczy  komunistycznych.
Zadanie dopilnowania zmian ulic ma zostać przydzielone wojewodom. Samorządy będą musiały 
zmienić te nazwy. "Dziennik Bałtycki" 02.03.2007.

Ile zapłacimy za zmianę ulicy?
Jeżeli Rada Miasta zadecyduje o zmianie ulicy, osoby tam mieszkające będą musiały wymienić 
dokumenty, bo zmieni się adres. Wymiana dowodów jest wtedy darmowa tzn. na koszt gminy.
Inne dokumenty, takie jak prawo jazdy czy dowód rejestracyjny trzeba wymienić na własny koszt. 
Za nowe prawo jazdy zapłacimy 70 zł, za dowód rejestracyjny 48 zł. legitymacje, paszporty. Jednak 
zmianę nazwy ulicy odczują nie tylko mieszkańcy. Przedsiębiorcy, sklepy, będą zmuszone 
wymienić dokumenty np. zmiana we wpisie do KRS to od 150 do 400 zł.
Nie należy zapomnieć o wymianie pieczątek, wizytówek, czy papieru firmowego. Zmiana nazwy 
ulicy wiążę się z nowymi tabliczkami z opisem numeracji porządkowej na budynkach, za co 
zapłacą spółdzielnie, wspólnoty mieszkaniowe, czyli mieszkańcy.
Na ulicy Waryńskiego zameldowane są 463 osoby na dzień 19.06.07 r., ale i dzieci mają dowody 
osobiste (koszt 30 zł + zdjęcia). Liczba podmiotów gospodarczych to 19.

Komisja przyjęła treść pisma do wiadomości. Mając jednak na uwadze interes wszystkich 
mieszkańców naszego miasta uważa że, ponieważ procedura zmiany nazwy ulicy jest czasochłonna, 
związana z poniesieniem wysokich kosztów wymiany wszystkich dokumentów, należy nazwę ulicy 
zmienić w momencie wejścia w życie stosownej ustawy.

3. Fundacja "Bezpieczna Przestrzeń" zaoferowała odpłatną pomoc w opracowaniu specyfikacji 
merytorycznych dotyczących wykorzystania w gminie funduszy 
będących w gestii Wojewody z przeznaczeniem na realizację Rządowego Programu
Ograniczania Przestępczości i Aspołecznych Zachowań "Razem Bezpieczniej", na realizację 
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którego z rezerwy budżetowej przeznaczono w tym roku 3 mln zł.
Jako fundacja posiada możliwość dokonania analizy miejsc zagrożonych przestępczością pospolitą 
na naszym terenie oraz wskazania sposobów poprawy bezpieczeństwa na analizowanych obszarach. 
Dokumentacja ta jest załącznikiem do wniosku o przyznanie funduszy na realizację programu.

Przewodnicząca poprosiła Panią Elę Zakrzewską radną wojewódzką, o sprawdzenie czy Wojewoda 
Dolnośląski, który jest dysponentem pieniędzy na realizację projektu, posiada  środki na cele 
programu w tym roku.

Program przewidziany jest na lata 2007-2015. "Razem bezpieczniej" ma ograniczyć zjawiska i 
zachowania, które budzą powszechny sprzeciw i poczucie zagrożenia, jego główne cele to:
1. wzrost realnego bezpieczeństwa w Polsce
2. wzrost poczucia bezpieczeństwa wśród mieszkańców naszego kraju
3. zapobieganie przestępczości i aspołecznym zachowaniom poprzez zaktywizowanie i 
zdynamizowanie działań administracji rządowej na rzecz współpracy z administracją samorządową, 
organizacjami pozarządowymi i społecznością lokalną
4. poprawa wizerunku i wzrost zaufania społecznego do Policji i innych służb działających na rzecz 
poprawy bezpieczeństwa i porządku publicznego.

Powiaty i gminy włączają się w realizację programu na zasadzie dobrowolności. W gminach 
zadania "Razem bezpieczniej" będzie inicjował i realizował burmistrz. Może go wspierać komisja 
rady miasta oraz osoby i instytucje działające na rzecz bezpieczeństwa.
Działania informacyjne i promocyjne będą zmierzały m.in. do wytworzenia wśród jednostek
samorządu terytorialnego swego rodzaju "mody" na Razem bezpieczniej. Program powinien 
stanowić skuteczne narzędzie wspierające realizację ustawowych działań administracji rządowej na 
rzecz bezpieczeństwa i porządku publicznego.
Cele strategiczne programu:
- bezpieczeństwo w miejscach publicznych
- w szkole
- w ruchu drogowym
- w środkach komunikacji publicznej
- w działalności gospodarczej
- przeciwdziałanie przemocy w rodzinie
- ochrona dziedzictwa narodowego przed kradzieżą i dewastacją
- nielegalnym wywozem za granicę.
Komisja wnioskuje o zapoznanie z programem odpowiednie wydziały Urzędu oraz osoby
i instytucje działające na rzecz bezpieczeństwa. Nadmienia jednocześnie, iż Starosta Jeleniogórski 
pismem Nr ZKO-5120/6007 z dnia 16 marca 2007 r. przesłał informacje w sprawie programu do 
służbowego wykorzystania.

Komisje proszą o imienne wskazanie osób odpowiedzialnych za wykonywanie wniosków oraz o 
podanie orientacyjnego czasu  ich realizacji.

Przewodnicząca  zamknęła posiedzenie o godzinie 18:10

Protokołowała:   Przewodnicząca KŁiPP              Przewodniczący KGK
                                                       Ewa Pędziwiatr                       Roman Kołodziej
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